
BESZÉLGETÉS RAFFAY ERNŐ ORSZÁGGYŰLÉSI KÉPVISELŐVEL 

Jogalap: Első kérdésünk az, hogy mint parlamenti képviselő, 
mennyiben változott meg az élete, időbeosztása, és ez mennyi-
re hátráltatja a szakmai munkáját? 

Raffay Ernő: Gyakorlatilag a jelölőgyűlések óta szakmai mun-
kát nem tudok végezni. Nemrég kivételesen egy hétig otthon 
tudtam dolgozgatni egy karácsonyra megjelenő könyvemen, amely 
Trianon tikai címmel jelenik meg. Egyébként' annyira átalakí-
totta a képviselői munka az életemet, hogy a családommal alig 
találkozom, a szakmai munkámnak pedig gyakorlatilag vége. Azt 
gondoltam, hogy a sarkalatos törvények elfogadása után csök-
kenni fog az időbeli leterheltségem, de kiderült, hogy - a 
Bokor-ügy kapcsán létrehozott - vizsgáló bizottság elnöke 
lettem, ami újabb feladatokat ró rám. Mindezek miatt meggon-
dolom, hogy indulok-e a nagy választásokon. Ez a kérdés egé-
szen odáig vezethető vissza, hogy politizáljak-e egyáltalán. 
Nagyon nagy kétségeim keletkeztek: egyrészt a családom, más-
részt a szakmai munkám, harmadrészt pedig a politikai életben 
tapasztalt különböző égbekiáltó erkölcstelenségek miatt. Meg-
gondolandó viszont az a lehetőség, hogy a képviselő, akit 
majd megválasztanak, választhat, hogy profi képviselő lesz, 
vagy főállásban máshol dolgozik, és mellette képviselősködik. 
Ha profi képviselőként dolgoznék, akkor talán több időm ma-
radna egy-egy hétvégén a szakmai munkára, mert a hétköznapo-
kat teljes egészében a képviselői munkának szeretném szentel-
ni . 

Jogalap: Tanár úr az erkölcstelenségről beszélt. A kormányt 
mennyire érzi egy előrefutó politika folytatójának, amellyel 
mintegy az ellenzék ellenzéke kíván lenni? 
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Raffay Ernő: Ez egy nagyon furcsa helyzet. Azt figyeltem meg 
t 

a parlamentben, hogy a kormány nagy részének szakmai kvalitá-
sa magasabb mint az országgyűlés színvonala. Ez egyrészt az 
országgyűlést, másrészt a kormányt minősíti. Ez a dolog szak-
mai része. A kérdés politikai része annyi, hogy ez a kormány, 
és benne a miniszterelnök is, a régi gárdából nőtt ki, még 
akkor is, ha egyes komoly szakemberek a kormányban párton- , 
kívüliek (pl. Kulcsár Kálmán). Tényleg megfigyelhető az, hogy 
a kormányról főleg egyes politikai események hatására (Nagy 
Imre temetése, a köztársaság október 23-i kikiáltása) olyan 
kép alakulhat ki az emberekben, mintha radikálisabb lenne né-
ha az ellenzéknél. Úgy tűnik tehát, hogy a kormány politikai 
értelemben előre fut. Ezt úgy közelítem meg, hogy előre mene-
kül a kormány, és hajtja a radikális politikai változásokat. 
Tipikus esete volt ennek, amikor Németh Miklós kijelentette, 
ahhoz, hogy a gazdasági életben megmozduljon valami, el kell 
söpörni a gazdaság működése elől a politikai akadályokat. Ez 
egy jó gondolat. De annak a kormánynak az esetében, amelynek 
a miniszterelnöke Grósz Károly jelöltje volt, én ezt egy sa-
játos. előrefutási effektusként értékelem, nehogy a kormány 
valami ellenzéki politikai akcióba belebukjon. Azt konrétan 
tudom, hogy egyes politikai pártok direkt nem akarják a kor-
mányt támadni, nehogy megbukjon az, mert ebben az esetben az 
országban káosz keletkezne. Hozzá teszem, hogy ennek az elő-
refutási folyamatnak a hatásaként értékelem azt is, hogy bi-
zonyos miniszterek "kikoptak". Maradtak viszont olyan embe-
rek, akik úgy látszik, hogy ezeket a gyors változásokat nem 
képesek követni. A nagy választások után, úgy vélem, hogy 
ebből a kormányból kevesen fognak megmaradni, mert a válasz-
tópolgárok a kormány mostani tagjainak nem fogják elfelej-
teni azt, hogy kommunista - MSZMP - vonalon indultak. 
Egy-két embert leszámítva, ennek a kormánynak a tagjai 
még képviselőként sem fognak bejutni a következő parla-
mentbe. Egyes politikusok ugyanis most arra játszanak, 
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hogy ha mindenhonnan ki is szorulnak, képviselőként legalább 
ott lehetnek majd, és a változásoktól függően próbálnak elő-
rejutni. Elég csak Grószra és Pújára utalni, akik képviselői 
státuszukat használják fel utazásra és az MSZMP szervezésére. 

Jogalap: Tanár úr ezt az előrefutást felelőtlenségnek értéke-
li csupán - mivel a választások után a mostani vezetők nem 
lesznek pozíciójukban -, vagy ez az az erkölcstelenség, amire 
az imént utalt? 

Raffay Ernő: Nem, nem ez az erkölcstelenség, én azalatt a 
pártok közötti politikai küzdelem egyes részeit értettem. 
Erről egy kicsit később. Visszatérve az ún. előrefutásra, a 
dolgot három részre osztanám. 
Egyrészt van benne egy pozitív tényező: a sarkalatos törvé-
nyek beterjesztése és elfogadása. Itt mondom el, hogy a sar-
kalatos törvények egyikét-másikát az országgyűlés csökönyös 
tagjai nem akarták elfogadni. A választójogi törvénytervezet 
megvitatásánál például Pozsgay, Németh és Horváth István 
szinte könyörgött az országgyűlésnek, hogy fogadja el ezt a 
törvényt. A kormánynak ezt a tevékenységét - bármennyire nem 
vagyok kormánypárti képviselő - el kell ismernem. 
A másik része a dolognak, hogy a kormány olyan irányelveket 
terjeszt elő, olyan gazdasági, politikai koncepciókat (pél-
dául az ország 1990-es költségvetése), amelyhez már egy tel-
jesen más kormány lesz kötve. Nyilvánvaló, hogy az előresza-
ladás ezen vetülete a következő kormányt, amely remélem ellen-
zéki lesz - fogja gátolni. 

A harmadik tényező az, hogy a kormány szavakban ugyan mindent 
* 

megtesz azért, hogy mondjuk az ország fizetőképességét meg-
őrizze, de egyes feltételezések szerint arra játszik, hogy 
a jelenlegi ellenzék majdani kormányát olyan helyzetbe hozza, 
hogy az kénytelen legVen az ország fizetőképtelenségét be-
jelenteni. Ezt a szörnyű politikai pletykát én nem akarom el-
hinni. Hiszen gondoljuk csak meg, ebben az esetben például 
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a beruházásokat 30-40%-kal is csökkenteni kell, nem kap köl-
csönöket az ország. És mindezt már a majdani kormánynak kell 
fölvállalni. 

Jogalap: Első kérdésünk kapcsán szóba került a Bokor-ügy. 
A Honvédelmi Minisztérium belső struktúráját, személyi állo-
mányát hogyan ítéli meg, s Ön szerint milyen változások len-
nének hasznosak? 

Raffai Ernő: Nos, megalakult ez a vizsgáló bizottság Bokor 
Imre könyve kapcsán. Azóta sok olyan katon'aemberrel beszél-
gettem, akik ismerik a hadsereg és a minisztérium belső szer-
kezetét. Úgy látom, hogy ha egy ország politikai életében 
felüti a fejét a korrupció, az a hadseregben is jelentkezik. 
Ennek példája mostani hadseregünk is. Itt a kontraszelekció 
érvényesült, tehát a tisztek egy része nem szakmai felkészült-
sége alapján jutott előre. Volt, aki politikai úton futott be 
(pl. a jelenlegi miniszter), mások egyik beosztásból a másik-
ba jolly jokerként keveredtek. Nagyon durván megfogalmazva: 
egyeseknek beosztást "csináltak". A hozzám fordult katonák 
legnagyobb része tisztességes, becsületes, akik egyfelől a 
szakmájuk iránt érdeklődnek, másfelől nagyon elégedetlenek 
a minisztériummal, főleg egyes vezető tábornokokkal (Kárpáti 
miniszterrel, Mórocz vezérkari főnökkel és Pacsek államtit-
kárral) . 

A miniszterelnök bejelentette a parlamentben, hogy tíz napon 
belül jelentést kér a minisztériumtól a hadsereg reformmal 
kapcsolatban, mely hadsereg reform szerkezeti és szervezéti 
kérdéseket is érint. A vizsgálat elején nagyon furcsa tapasz-
talataim vannak. A honvédelmi miniszter kiküldöttje az első 
napi meghallgatáson Bokort támadta. Szerinte a könyvvel füg-
gelemsértést követett el az ezredes, de érdekes módon a mi-
nisztérium nem indított vizsgálatot a könyvben szereplő visz-
szaélések kapcsán. Sőt, a katonai ügyészség sem indított hi-
vatalból vizsgálatot: mintha nem is történt volna semmi. 



- 4 6 -

A minisztérium és az ügyészség úgy állítja be magát, hogy 
mintegy kegyet gyakorol, amikor is Bokor ezredes ellen nem 
indítanak eljárást. A vizsgálat elején Bokor ezredes kijelen-
tette, hogy bizonyítani tud mindent. A Honvédelmi Minisztéri-
um küldötte - egy jogász ezredes -, s a katonai ügyész kül-
dötte - egy alezredes - a mundér becsületét próbálták védeni. 
Úgy állították be, hogy Bokor Imre volt az, aki a tiszti be-
csületet megsértette. A bizottság azonban már most sok olyan 
újat tudott meg az írótól, amit könyvében nem is publikált. 
Az igazán érdekes dolgok akkor következnek, amikor a bizott-
ság jogánál fogva megvizsgálja a legbizalmasabb katonai tit-
kokat. Személy szerint én is azon leszek, hogy még azok a do-
kumentumok is a felszínre kerüljenek, amelyek a hadsereg gaz-
dasági helyzetére, építkezéseire vonatkoznak. A bizottság egy 
jelentést fog készíteni, amelyet a parlament és a miniszter-
elnök elé terjeszt. 

Beszélnünk kell az országgyűlés honvédelmi bizottságának fe-
lelősségéről is. A sajtó is pedzi már, hogy miért nem figyel-
tek a hadseregre. A kérdés az, hogy figyelhettek-e egyáltalán. 
Sok mindent azzal fedeztek, illetőleg fedeznek ma is, hogy 
egyszerűen katonai titoknak minősítik. Mi abban a helyzetben 
vagyunk, hogy ezzel nem kell számolnunk. Egy dolog van, ami-
től félek, hogy eltűnnek dokumentumok. 

Jogalap: Lát erre lehetőséget? 

Raffai Ernő; Igen, mert a hadsereg parancsnoki rendszere még 
arra is lehetőséget nyújthat, hogy egyes vezető beosztású 
tisztek akár dokumentumok eltüntetésére is utasítsák beosz-
tottjaikat . 

Jogalap: Tekintettel arra, hogy Tanár úr az MDF tagja, arra 

szeretnénk kérni, hogy néhány szót szóljon az MDF belső struk-

túrájáról . 
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Raffay Ernő: Az MDF-nek van kb. háromszáz tagszervezete szer-
te az országban; ezeknek a tagszervezeteknek vagy elnöksége 
vagy elnöke és elnöksége van. A tagszervezetek fölött állnak 
a most már talán mindenütt létrejövő megyei egyeztető taná-
csok. Ezek havonta vagy valamivel sűrűbben ülnek össze. A me-
gyei egyeztető tanácsok felett van a 3-4 megyét összefogó 
regionális vezető; aki nem más, mint az országos elnökség 
egy - az elnökség által megbízott - tagja. Például a dél-ma-
gyaországi négy megye vezetője Kozma Gyula, aki országos el-
nökségi tag. A tagszervezetek illetve a megyei regionális 
szervezetek mellett és felett működik az országos választ-
mány, amely most 65 taggal rendelkezik. Ezt valószínűleg 20 
taggal ki fogják bővíteni. A választmány tagja az elnök és a 
15 tagú elnökség és így most 80, egy-két héten belül 100 fős 
lesz a választmány. Az MDF országos gyűlései között a poli-

9 

tikai vezető szerv a választmány. 

Jogalap: A különböző ellenzéki pártok és az MDF kapcsolatá-
ról, viszonyáról mi a véleménye most, amikor az ellenzék egy-
sége bomlani látszik? 

Raffay Ernő: A beszélgetés elején már utaltam a politikai 
életben uralkodó erkölcstelenségekre. Egy régi római közmon-
dással élve azt mondhatnám: homo homini lupus. Ekkor tulajdon-
képpen arra gondolok, hogy "párt pártnak farkasa". 
Úgy gondoltam elég sokáig, hogy amíg közös az ellenfél, addig 
jó lenne, ha az ellenzéki szervezetek egymással legalábbis 
valamiféle modus vivendit találnának. Ám az MDF és az SZDSZ 
között pártközi küzdelmek, illetve az egyes pártoknál pedig 
- gondoljunk csak a szocdemekre vagy korábban a kisgazdákra -
nagyon komoly párton belüli küzdelmek indultak. Ez utóbbiak 
az ellenzéki pártok közötti szövetségi politika miatt is rob-
bantak ki, mivel némely pártnál egyesek az MDF-fel, mások 
pedig az SZDSZ-szel kívántak szövetséget kötni. Ennek olyan 
okai is lehetnek, hogy egyes pártok még nem körvonalazódtak 
sem a lakosság, sem önmaguk számára. 
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Ami pedig az MDF-et és az SZDSZ-t érinti: egyrészt az egyes 
tagok között bizonyos régebbi ellentétek vannak, amelyek 
konzerválódtak, másrészt pedig konkrét politikai események 
kapcsán vannak nézeteltérések. Egyes konkrét események kap-
csán, amely ellentéteket viszont természetesnek tartok. 
Ugyanis, ahol többpártrendszer van, ott világos, hogy a pár-
tok között viták vannak. 

Ami engem lehangol, és egyik oka annak, hogy megfontolom a 
választásokon való indulásomat, az^az, hogy egyes emberek -
nem egyes pártok - számomra elfogadhatatlan kritikai módsze-
reket alkalmaznak. Jellemző például egymás sajtóban történő 
lejáratása. Nemcsak személyekre gondolok, ámbár ilyen is tör-
tént; például Csurka István vitája egyes SZDSZ tagokkal, a 
Csoőri Sándort ért támadások. Aztán az MDF-nek antiszemita 
és nacionalista beállítása egyes nyugati és keleti országok-
ban, ami a legjobb tudomásom szerint nélkülözi a valóságot, 
S leginkább az nem tetszik, ahogy közelednek a választások, 
ezek a lejárató manipulációk szaporodnak. Az ellenzék egységé-
ről ezek után - legalábbis ami az MDF-SZDSZ viszonyt illeti -
nem lehet beszélni. Ugyanakkor azért ellenkezőt is tapaszta-
lok. Az alkotmánybíróság tagjainak megválasztásakor például 
közös SZDSZ-FIDESZ-MDF álláspont alakult ki. 

Még amit szokás emlegetni a? MDF-SZDSZ alapellentéteként, 
az az ún. népies-urbánus, vita. Eszerint az egyik tábor -
SZDSZ - azt mondja: az MDF-ben keresztény szellemű naciona-
lista tagok vannak; illetve azt gondolják, hogy az MDF sze-
rint az SZDSZ - vagy legalábbis vezérkara - a zsidó értelmi-
séget képviseli. Ez rettenetes ellentét, amit mindenféleképp 
fel kellene oldani. Zárójelben jegyzem meg, mint országgyűlé-
si képviselő, már kezdtem bizonyos tárgyalásokat annak érde-
kében, hogy elmenjek Izraelbe. Lássák azt, hogy részemről -
úgyis, mint keresztény szellemű magyar részéről -, illetve 
az általam képviselt MDF részéről nem ez az alapvető kérdés. 
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Nagyon fontosnak tartom az SZDSZ-nek illetve a FIDESZ-nek azt 
a fajta radikalizmusát, amelyet ugyan sok esetben károsnak 
vélek, de bizonyos esetekben előrevivő lehet, mondjuk egy 
mérsékelten ellenzéki politizálás mellett. Ez utóbbira volt 
jó példa, amint az SZDSZ elkezdte az aláírás gyűjtést a nép-
szavazás érdekében, a munkásőrség ügyében a kormány sürgős-
séggel beterjesztette a következő ülésszakon a testület meg-
szüntetéséről szóló törvényjavaslatot. Egy törvényjavaslat 
sürgősséggel történő beterjesztése azt jelenti, hogy a beter-
jesztést követően az azonnal tárgyalható. Lehetséges tehát, 
hogy az SZDSZ radikalizmusa késztette a kormányt a már emlí-
tett előreszaladásra. 


